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ACTA DE LA SESSIÓ DE LA COMISSIÓ PERMANENT DEL CONSELL MUNICIPAL 
DE LESBIANES, GAIS, TRANS, BISEXUALS I INTERSEXUALS DE BARCELONA 

 

Identificació de la sessió 

Núm.: 5 
Data: 9 de novembre de 2016 
Caràcter: ordinari 
Horari: de 18.00 h a 19:45 h  
Lloc: Museu Picasso de Barcelona 

Assistents 

Presidenta del Consell  
Laura Pérez Castaño, regidora de Feminismes i LGTBI 

Vicepresident associatiu 
Rodrigo Araneda Villasante, Associació Catalana per la Integració d’Homosexuals,  
Bisexuals i Transsexuals (Acathi) 
 
Secretària 
Meritxell Sáez i Sellarès 
 
Representants dels grups municipals de l’Ajuntament de Barcelona 
Josep de Barberà (GMPSC) (per delegació de Carmen Andrés Añón)  
Julia Berea Sànchez (GMC’s) (per delegació de Maria Magdalena Barcelo Verea)  
Montserrat Benedí Altés (GMERC) 
Àngels Esteller (GMPPC) 
Maria Rovira (GMCUP) 
Francina Vila i Valls (GMCiU) 
 
Entitats  
Associació Catalana per la Integració d’Homosexuals, Bisexuals i Transsexuals 
(Acathi) (Rodrigo Araneda Villasante) 
Associació Catalana d’Empreses per a Gais i Lesbianes (ACEGAL) (Joan Igual i 
Bracons i Mercè Hernández) 
Associació Cristiana de Gais i Lesbianes de Catalunya - ACGIL (Irma Llopart i Escoda) 
AMPGIL (Josep M. Muñoz) 
Associació de Famílies Lesbianes i Gais (FLG) (Catalina Pallàs i Picó) 
Casal LAMBDA (Emilio Ruiz Pérez) 
Gais Positius (Joaquim Roqueta i Manen) 
ATC - Libertad, Asociación de Transsexuals i Intersexuals de Catalunya (Joana 
López i Gina Serra) 
Fundació Enllaç (Joan Sebastià Martí) 
 
Partits polítics, sindicats i altres organitzacions 
CCOO Barcelonès (Raquel de Haro) 
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Departaments municipals i altres organismes 
Andreu Agustín Andrés (coordinador del Pla municipal LGTBI) 
Marta Cruells (cap de gabinet, Regidoria de Feminismes i LGTBI) 
Maria Gas de Cid (directora de Feminismes i LGTBI) 
Josep Maria Queralt Capdevila (Direcció de Feminismes i LGTBI)  
 
Suport administratiu i logístic del CMLGTBI  
Núria Poch i Garcia  
Jesús Martínez Torrente  
Mar Cases Llorach 
 
Excusen la seva absència 
Mar Llop (Generem) 
Eugeni Rodríguez i Giménez (FAGC) 
José Benito Eres i Rigueira (GAG) 
 
 
 
Ordre del dia 
 
1. Salutació i benvinguda 
2. Lectura d’excuses i delegacions i aprovació, si escau, de l’acta anterior 
3. Finalitzar el procés de presentació de les entitats que es volen incorporar com a 
membres del CMLGTBI 
4. Informació sobre els grups de treball i altres espais de participació 
5. Temes d’interès per al CMLGTBI per part de la presidència i la vicepresidència 
6. Torn obert de paraules 

 

Desenvolupament de la sessió 
 
La presidenta dóna la benvinguda a les persones assistents i obre la sessió. 

1. Salutació i benvinguda 

La presidenta explica el contingut d’aquesta sessió i considera que pot tenir una 
durada d’una hora i mitja aproximadament. 

2.  Lectura d’excuses i delegacions i aprovació de l’acta anterior 

La secretaria comunica les persones que han delegat l’assistència i les persones que 
han excusat la seva absència en aquesta sessió.  

A continuació, s’aprova l’acta de la Comissió Permanent del 18 de juliol.  
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Tot seguit, detalla el contingut de les carpetes que han lliurat als assistents: l’ordre del 
dia, l’acta de la Comissió Permanent del 18 de juliol, la fitxa de la llei, que ja es va 
remetre a l’estiu, i tres llistes corresponents als grups de treball. 

D’altra banda, exposa que un dels objectius prioritaris d’aquesta sessió és valorar o 
aprovar el procés d’admissió de les entitats que ho han sol·licitat, que són Chrysallis, 
Gayles TV, Creación Positiva, Pandora i Candela. En aquest sentit, informa que totes 
cinc han aportat la documentació requerida (els estatuts com a associació, certificació 
que desenvolupen les activitats a la ciutat de Barcelona i documentació que reflecteixi 
les seves actuacions dins l’àmbit específic LGTBI) i també els avals corresponents. En 
aquest sentit, assenyala que Chrysallis ha estat avalada per Generem; Gayles TV, per 
Famílies; Creación Positiva i Pandora, per Gais Positius, i Candela, per Acathi. 

La senyora Catalina Pallàs i Pico, en nom de l’Associació de Famílies Lesbianes i 
Gais, explica que Gayles TV és una televisió que fa uns quatre anys que funciona, 
dirigida per Maria Giralt i un parell més de col·laboradors, i que fan una tasca molt 
bona, amb uns documents visuals informatius molt professionals. És per això que 
considera que és una bona aportació al Consell. 

El senyor Joan Igual i Bracons, en nom de l’Associació Catalana d’Empreses per a 
Gais i Lesbianes - ACEGAL, pregunta si aquestes entitats ja han passat el filtre 
requerit per ser membres, o si l’han de passar després. També vol saber si es fa un 
seguiment per saber si les entitats que formen part del Consell encara existeixen o si 
continuen fent activitats relacionades amb la temàtica del Consell.  

La secretària respon que sí que se’ls han demanat els requisits pertinents i que el 
segon filtre són les entitats i les persones que participen en la Comissió Permanent. 

Quant a la segona qüestió, explica que sí que s’ha fet seguiment d’entitats que 
apareixien a les llistes però que no participaven en el Consell i que se’ls ha demanat 
que se’n donin de baixa per escrit. Comenta que la majoria d’aquestes entitats han 
formalitzat la baixa. També assenyala que en algun cas, quan l’entitat ha canviat de 
territori o ha deixat d’estar activa en el Consell durant un període de temps significatiu, 
si després d’intentar contactar-hi no respon i no cursa la baixa, se l’ha donat de baixa 
automàticament.  

La presidenta hi afegeix que per això és va afegir el criteri que les noves entitats 
havien d’estar avalades per alguna entitat que ja en formés part.  

La senyora Catalina Pallàs suggereix que les altres entitats que han apadrinat alguna 
de les noves entitats podrien fer-ne una mica la presentació, tal com ha fet ella.  

El senyor Joaquim Roqueta i Manen, en nom de Gais Positius, exposa que Creación 
Positiva és una entitat que forma part del Consell Nacional LGTBI i que treballa en 
l’àmbit del VIH, des d’una perspectiva de gènere, i en tot el que té a veure amb tema 
de violències. Comenta que fan una tasca molt bona i que poden aportar moltíssim al 
Consell. Puntualitza que ells hi treballen en xarxa en altres àmbits. 
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Pel que fa a l’altra entitat, explica que Pandora - Recursos Dona és una entitat que no 
està formada per molta gent, però que sí que fan una tasca molt bona en l’àmbit de 
tallers, sobretot amb dones lesbianes i bisexuals, i en tot el que té a veure amb 
educació i pedagogia. Indica que la persona més visible és la Mònica Timón.  

Conclou que han avalat aquestes entitats perquè són solvents i treballen molt bé. 

El senyor Rodrigo Araneda, en nom de l’Associació Catalana per la Integració 
d’Homosexuals, Bisexuals i Transsexuals, exposa que Candela és una entitat que 
treballa molt en educació, sobretot en el concepte de gènere, i que té una gran 
trajectòria en l’àmbit LGBT. Opina que és molt enriquidor que en vulguin formar part.  

La secretària indica que s’estan fent jornades i altres espais de participació per 
plantejar aquests dubtes històrics recurrents que abans s’han plantejat, perquè el 
Consell haurà de prendre una posició de com es volen enfocar aquests criteris. 

El senyor Araneda recorda que, a partir de l’Ajuntament, s’ha fet un procés per revisar 
les normes reguladores dels consells i com afavorir-hi la participació en general. 

4. Informació sobre els grups de treball i altres espais de participació 

El senyor Joaquim Roqueta i Manen, en nom de Gais Positius, exposa que el Grup de 
Treball del Centre Municipal de Recursos LGTBI el formen unes set entitats, més 
Comissions Obreres, el vicepresident i els tècnics de l’Ajuntament, i que gairebé fa tres 
anys que funciona. Comenta que últimament han tingut la sensació que no avançaven 
i que sempre tornaven sobre el mateix, però que ara sembla que ja han avançat.  

A continuació, explica que en les últimes sessions han estat treballant el llenguatge, ja 
que el món institucional (Ajuntament, tècnics...) té un llenguatge que no s’ajusta al de 
les entitats, perquè no fos patologitzant ni excessivament tècnic, perquè fos més 
entenedor i des de la perspectiva que treballen les entitats. 

D’altra banda, informa que també han treballat els diferents serveis, com ara el servei 
d’acollida personal i familiar, per encaixar la visió de l’Ajuntament i la de les entitats. 
Així mateix, explica que també han treballat el tema de l’acompanyament psicològic, 
perquè volien diferenciar clarament el que és la informació i acollida del que pot ser 
l’acompanyament psicològic posterior, sense, d’alguna manera, entrar amb friccions 
amb la tasca que fan les entitats en aquest àmbit. 

Finalment, indica que també han fet un parell de reunions amb els arquitectes per 
acabar de reajustar els espais i fer l’encaix entre la visió dels arquitectes i la de les 
diferents entitats. 

El senyor Andreu Agustín Andrés, coordinador del Pla municipal per al col·lectiu gai, 
lesbià, bisexual i transsexual, amb relació al Grup de Treball de la Llei 11/2014, 
exposa que van elaborar una fitxa amb la mateixa estructura que l’informe sobre el que 
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s’havia fet des de l’Ajuntament per complir i estructurar el que diu la Llei 11/2014, i que 
també han volgut incloure-hi el que fan les entitats amb relació a aquesta llei. Ara bé, 
comunica que, de moment, només han tingut quatre aportacions. Per tant, els anima a 
fer la fitxa per poder elaborar posteriorment un informe actualitzat amb les 
incorporacions de les fitxes que s’hagin omplert les entitats. Suggereix el 30 de 
novembre com a data màxima per lliurar-la.  

Quant a la fitxa, especifica que hi estan explicats els capítols i que després hi ha tres 
grans ítems: quines són les activitats habituals que es fan dintre d’aquell apartat, si n’hi 
ha alguna de puntual i si hi ha alguna previsió de fer l’any següent alguna cosa 
especial que respongui a l’objectiu. A més, indica que si tenen qualsevol dubte es 
poden adreçar a l’equip tècnic de l’Ajuntament.  

La secretària informa que a les carpetes tenen les fitxes amb la composició de cada 
grup de treball, que la primera sessió del grup de treball Trans es durà a terme el 
proper mes de desembre i l’objectiu és resituar un altre cop el tema trans en tota la 
feina i la documentació que tenen i en les mesures orientadores del pla amb relació a 
aquesta qüestió, a més d’escollir un coordinador perquè faci de portaveu, amb la idea 
d’iniciar el treball que es desenvoluparà el proper any. 

Tot seguit, amb relació a altres espais de participació, passa la paraula al senyor 
Emilio Ruiz perquè faci un resum de les jornades de participació.  

El senyor Emilio Ruiz Pérez, en nom del Casal Lambda, informa que el 21 i 22 
d’octubre es van fer unes jornades de participació per revisar i actualitzar les normes 
reguladores de la participació ciutadana. En aquest sentit, comenta que des del 2006 
és la tercera vegada que es presenta una revisió de les normes de participació. La 
primera, amb el Govern Socialista i d’Iniciativa, va tenir molt de debat en el Consell de 
Ciutat, però va decaure quan va passar a la discussió dels grups municipals. La 
segona, amb el Govern de CiU, va tenir el mateix procés: tampoc no es va arribar a 
concretar. I la tercera, ara, amb el nou Govern municipal. 

Pel que fa a aquestes jornades del 21 i 22 d’octubre, pensa que no són eficaces 
perquè teòricament hi participa molta gent, però no és una participació gaire efectiva. 
Considera que són més eficaces les reunions sectorials en grups més petits. Opina 
que les entitats es desanimen i no troben sentit a la seva participació si després d’un 
procés llarg de discussió la seva aportació no es materialitza en res. 

D’altra banda, pensa que el grup de treball del centre de recursos sí que ha estat 
positiu, que el debat entre entitats i els serveis tècnics municipals ha estat molt 
enriquidor i els tècnics municipals han fet una bona feina recollint totes les aportacions. 

La senyora Catalina Pallàs i Picó, en nom de l’Associació de Famílies Lesbianes i 
Gais, en relació amb la recollida d’informació sobre les actuacions que estan realitzant 
les entitats que responen a la Llei 11/2014, comenta que no tenia notícia d’aquesta 
fitxa, que potser tenen malament l’adreça de la seva entitat, i pregunta si aquest 
document està digitalitzat en algun lloc. 
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El senyor Agustín respon que van enviar la fitxa per correu electrònic i que la tornaran 
a enviar. Aclareix que el termini del 30 de novembre només és un suggeriment. 

La senyora Pallàs demana una mica més de temps perquè no en tenien coneixement. 

El senyor Agustín proposa el 15 de desembre. 

La senyora Pallàs indica que, si pot, l’acabarà abans del 30 de novembre; si no, els 
avisaria perquè li donessin una setmana més de temps. 

La senyora Maria Gas agraeix que intentin enviar-la a finals de novembre. Puntualitza 
que si les envien el 15 de desembre no les podran treballar fins a després de les 
vacances de Nadal. Reitera que tornaran a enviar la fitxa per correu electrònic. 

El senyor Agustín especifica que tot això s’ha de fer a través del correu electrònic del 
Consell i que ho centralitza el Consell.  

El senyor Rodrigo Araneda, en nom de l’Associació Catalana per la Integració 
d’Homosexuals, Bisexuals i Transsexuals, amb relació a la participació, explica que, 
com a vicepresident, ha participat en diverses reunions i que alguns dels consells 
municipals han començat reunions de reflexió sobre el tema de la participació diversa 
en aquests consells. Així mateix, reconeix que és cert que moltes vegades costa que 
les discussions arribin a bon terme i es transformin en un canvi. Ara bé, recorda que al 
Consell d’Immigració el canvi que van proposar en l’època del Govern socialista va fer 
que el reglament fos més modern i incorporés altres elements. Considera que cada 
consell ha de fer la seva pròpia reflexió i decidir quins elements del reglament el fan 
més divers o quins elements dificulten la participació. 

El senyor Roqueta pregunta en quina mesura el que es va dir o treballar en aquestes 
jornades del 21 i 22 d’octubre pot ajudar a millorar aquest Consell, com també si faran 
un resum de les conclusions per poder aprofitar el treball que s’hi va fer. 

D’altra banda, constata que, com és habitual, en la sessió d’avui hi ha més tècnics i 
més polítics que entitats, amb la qual cosa queda molt descompensat. 

La secretària explica que hi ha la possibilitat que des del Consell es facin propostes 
per donar idees, plantejar interrogants o desitjos en relació amb aquestes normes 
marc que han de guiar les diferents normes reguladores dels diferents consells i que 
també es pot fer individualment a partir de la plataforma barcelona.decidim, que era la 
idea d’aquestes jornades obertes a tothom, i especialment als membres dels consells. 

Tot seguit, assenyala que es va convocar a una reunió totes les secretàries dels 
diferents consells, com també els vicepresidents com a representants de les entitats, 
en què es va explicar com s’estava desenvolupant aquest procés i, a més, es van 
recollir les seves aportacions. A més, indica que de tot aquest treball s’ha d’elaborar un 
document, que està previst que es pugui aprovar al voltant del juliol del 2017, i que, a 
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partir d’aquí, ja podrien treballar i concretar com hauria de ser el reglament intern del 
Consell Municipal LGTBI de Barcelona. 

El senyor Roqueta apunta que haurien de divulgar aquesta informació i informar-los si 
encara hi poden participar les entitats, si hi ha un enllaç o un web en aquest sentit. 

La secretària constata que aquestes jornades estaven dedicades a les entitats del 
Consell, però que s’obriran més espais i que queda encara força temps per fer-hi 
aportacions. Remarca que transmetran qualsevol informació concreta que els arribi. 

La presidenta matisa, amb relació al comentari del senyor Roqueta, que cada consell 
ha de tenir aquest poder de decisió de com vol participar i en quin espai, i no tots han 
de ser iguals. Considera que aquest Consell té una dinàmica que ha de tenir la seva 
particularitat i el seu posicionament, i també tenir una meitat de la taula de grups 
polítics i equip tècnic, perquè, si no, algunes explicacions s’escaparien. 

El senyor Joan Igual i Bracons, en nom de l’Associació Catalana d’Empreses per a 
Gais i Lesbianes - ACEGAL, vol saber si aquest Consell també està obrint un procés 
de reforma normativa del Consell. 

La presidenta aclareix que ara estan en el marc més general, que són les normes 
reguladores de la participació. És a dir, s’està fent una reflexió del marc general, de 
com hauria de funcionar aquest Consell, amb quins criteris i una avaluació del que ha 
funcionat i del que no.  

El senyor Igual comenta que, quan es va llegir el reglament fa uns tres o quatre anys, 
el va cridar l’atenció, per exemple, que les empreses hi podien ser en un nombre 
concret –creu que eren dues empreses–, amb veu però sense vot, i que no entén què 
fa una empresa en aquest Consell; o la limitació que hi havia per a les patronals i per 
als sindicats, que són coses que creu que no tenen gaire sentit. Aclareix que una altra 
cosa és que des del Consell es convidi gent perquè exposin sobre un tema determinat. 

El senyor Araneda concreta que, de fet, no es tracta de revisar aquests elements 
puntuals que s’acaben de plantejar, sinó que l’objectiu és fomentar la participació en 
els consells i que els consells siguin realment efectius. Tot i així, creu que hi ha una 
discussió pendent de fa temps sobre algunes estructures que no són gaire efectives a 
l’hora de donar una resposta urgent i que, per exemple, altres consells tenen altres 
figures que són molt més adequades. 

Tot seguit, opina que és interessant que es faci ara aquest debat per fomentar la 
participació i que tinguin clar quin és l’esquema en què es mouen per poder reflexionar 
sobre els punts que ha comentat el senyor Igual. Així mateix, comenta que fins fa un 
any els partits polítics no tenien interès a participar en les comissions permanents, o 
com a màxim hi participava un partit polític, i que en aquest últim període l’interès és 
molt més gran i això fa que es diferenciï la participació en aquest sentit. Indica que, per 
exemple, aquest Consell accepta els grups polítics que tenen una sectorial, mentre 
que en altres consells hi ha una regla concreta que diu que no admeten participació 
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política, si no és en els consells plenaris. En definitiva, considera que hi ha moltes 
varietats de normes i que ara és el moment de revisar quin és el foment de la 
participació i, a partir d’aquí, poder revisar les normes d’aquest Consell. 

El senyor Roqueta pensa que també, en aquesta línia, han d’anar construint el Consell 
dia a dia i serà el que vulguin que sigui, perquè, a més a més, han arribat a una 
flexibilitat que els fa sentir prou còmodes. En aquest sentit, recorda tots els tràmits que 
van fer per incorporar al nom la B de bisexual, perquè hi havia un grup de gent que no 
s’hi sentia representat. 

En definitiva, creu que, a part de la voluntat política, han d’aconseguir que el Consell 
sigui de tots i de totes i que, si creuen que alguna cosa grinyola, han d’accelerar tots 
els mecanismes que hi hagi per arreglar-ho. 

La presidenta matisa que poden flexibilitzar, però que els tràmits són llargs i feixucs.  

El senyor Igual remarca que, al final, en totes aquestes coses és qüestió de voluntat. 

5. Temes d’interès per al CMLGTBI per part de la presidència i la vicepresidència 

La presidenta del Consell exposa que el pla es va presentar al Ple i que hi va haver un 
bon debat, que es va demanar que inclogués un nivell de més detall (seguiment de 
mesures, prorització, calendarització, etc.) i que, finalment, es va optar per fer un 
document, annex al pla, que ajudi els grups municipals a fer-ne el seguiment. 
Assenyala que la intenció és editar i traduir el pla, i poder-lo tenir penjat al web. 
Considera que tot el procés s’ha fet amb prou consens, amb les diferències i 
l’escenificació habituals. 

D’altra banda, exposa que el 8 de novembre es va fer la presentació de l’informe 
«Diagnòstic de les diferents realitats, posicionament i demandes de la població 
intersexual/amb DSD (diferències del desenvolupament sexual) a Barcelona» i 
remarca la participació i els testimonis que hi va haver per part d’entitats intersexuals i 
intersex i de persones expertes en aquest tema, que tots van estar d’acord en la 
necessitat de visibilitzar-ho i de trencar esquemes. Per tant, els recomana que el 
llegeixin. A més, incideix que ja incorpora la línia gràfica que estan començant a 
treballar, que també serà la del pla municipal, la del de model trans, etc. Opina que 
també han de tenir la línia Barcelona LGTBI; per això es va fer la primera rajola amb la 
bandera, que la tenen a la fitxa, que encara no s’ha utilitzat, però que aviat 
començaran a marcar amb el segell de la rajola per intentar visibilitzar aquesta 
Barcelona diversa. 

A tall d’exemple, comenta que hi va participar l’Associació de Apoyo a Mujeres en la 
Aceptación del Síndrome de Rokitansky, que explicaven la necessitat de fer xarxa de 
suport, que hi hagi materials de qualitat, perquè a Internet, per exemple, la informació 
que hi ha és en anglès i el que fa és espantar, crear més alarma que tranquil·litat, cosa 
que també passa –i era una altra de les denúncies que feien– en l’àmbit sanitari. 



 

 
Consell Municipal LGTBI  
Àrea Drets de Ciutadania, Participació i Transparència 
 

 9 

Explica que també feien la reflexió de per què aquest informe el feia o el liderava Núria 
Gregori Flor, experta en aquest tema, que ha comptat molt amb les entitats i, per això, 
se l’han sentit seu, però per què partia de la Regidoria LGTBI, i feien una reflexió molt 
interessant de quin és el punt de partida, dels avantatges i desavantatges, de com se 
sentien quant a pertinença, lluita i enteniment dins del col·lectiu i quin era el seu paper.  

Així mateix, exposa que hi havia també el Grup de Suport a la Síndrome d’Insensibilitat 
als Andrògens i Síndromes Relacionades, que van explicar com s’havien anat 
enfortint, com havien fet una xarxa de suport, un espai de confiança on poder parlar, 
on poder explicar, normalitzar i compartir; com també hi era la investigadora del grup 
d’endocrinologia pediàtrica de la Vall d’Hebron, Laura Audí, que en aquest tema és 
una persona de referència a la ciutat, que va explicar quina era la feina i quin era el 
context en l’àmbit europeu. També remarca la intervenció de Dominique Salm, un 
activista belga, sexòleg, que va parlar de les hipospàdies en primera persona, perquè li 
havien fet l’operació de molt petit, i qüestionava una mica la necessitat de fer aquestes 
operacions o no. Finalment, conclou que va haver-hi intervencions molt interessants, 
que la Fundació Enllaç i Generem van fer preguntes i també van qüestionar alguns 
temes, trobant el vincle amb el nou model de salut trans, quins encaixos hi havia, com 
cal treballar la formació amb els professionals, etc.  

D’altra banda, precisa que també hi ha una part de recomanacions en salut i en àmbits 
molt diferents. Per exemple, assegurar el dret a l’esport, el dret al lleure, en temes de 
salut... Creu que és un bon inici, primer, per tenir un diagnòstic de què passa i no 
ignorar la situació i, després, perquè dóna eines molt interessants d’algunes iniciatives 
que s’han fet en altres espais, d’aprenentatges, etc., i també dóna deures, els quals 
també entomen amb impuls, perquè és un tema que clarament el volien treballar. 

A continuació, anuncia que estan preparant una enquesta sobre situacions de 
violència en l’àmbit LGTBI, que hi intentaran incloure totes les lletres, liderada pel 
Departament d’Estudis de l’Ajuntament. Destaca que és la primera vegada que es fa 
una enquesta sobre situacions de violència específica. Exposa que per elaborar 
l’enquesta han comptat i volen comptar amb l’equip tècnic i amb l’Observatori per 
treure profit de la seva experiència. Concreta que amb l’Observatori contrastaran 
l’enquesta preliminar abans d’aplicar-la per respecte professional i perquè els ajudin a 
no caure en errors previsibles. Així mateix, els comunica que potser en algun moment 
els demanen ajuda i assessorament.  

Quant a la celebració dels quaranta anys del moviment, de l’associacionisme, de 
l’activisme LGTBI, coincidint amb la primera manifestació, informa que tindran una 
primera reunió amb l’ICUB, que és l’eina que tenen i que, a més, té més capacitat per 
gestionar i per fer coses atractives i grans. Palesa que, de moment, no tenen més 
informació, perquè encara no hi ha hagut una reunió i no hi ha res definit, però potser a 
la propera sessió ja portaran alguna proposta definida. 

Finalment, passa la paraula al vicepresident perquè informi d’altres qüestions. 
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El vicepresident, en primer lloc, informa d’una proposta de Gayles TV de fer una acció 
visible tipus passos de vianant o altre tipus d’acció amb aquesta visibilitat en alguna 
data commemorativa, com ara el dia contra l’LGBTIfòbia, el 28 de juny o al voltant. 
Indica que té algunes fotos d’aquesta proposta i que caldria veure si compta amb el 
suport del Consell per desenvolupar-la en alguna d’aquestes dates. 

El senyor Joan Igual i Bracons, en nom de l’Associació Catalana d’Empreses per a 
Gais i Lesbianes - ACEGAL, exposa que la seva entitat està treballant amb el Districte 
des de fa temps per fer alguna acció en aquest sentit al Gaixample, però no d’una 
manera ocasional, sinó d’una manera permanent, una mica com a símbol de barri, que 
seria molt interessant fer un acte totes les entitats i deixar-ho de manera permanent al 
barri, com ja hi ha a altres ciutats com Berlín o Madrid. 

Tot seguit, especifica que ara han de parlar amb la Regidoria de Feminismes i LGTBI, 
perquè han d’enllaçar aquesta part geogràfica amb la part social. Explica que el que 
estan treballant són coses molt més senzilles, com, per exemple, marcar amb les 
banderoles el barri, molt més encarades a una promoció de districte, i que, en canvi, 
posar un pas de vianants és una cosa social molt més simbòlica, per la qual cosa 
s’entén que es mogui des d’aquesta regidoria i no tant des de la regidoria del Districte. 

El vicepresident creu que, atès la celebració dels quaranta anys de la primera 
manifestació, si parlen d’alguna cosa molt simbòlica, és important tenir en compte el 
lloc on es va fer aquesta primera manifestació a l’Estat espanyol, que fins i tot té unes 
constatacions gràfiques del moment, que és just a l’inici de la Rambla. 

En aquest sentit, considera que hi ha diversos elements que es creuen: els quaranta 
anys, la possibilitat de fer alguna cosa que visibilitzi aquest esdeveniment, la proposta 
de Gayles TV i el que ha plantejat el senyor Igual en l’àmbit de Districte.  

Per tant, manifesta que cal fer una reflexió per desenvolupar tot això de cara al 28 de 
juny, i no al maig, i planteja si consideren interessant fer alguna mena de grup de 
treball o reunió de treball sobre aquest tema.  

El senyor Joaquim Roqueta i Manen, en nom de Gais Positius, opina que aquestes 
propostes han d’anar molt lligades al quaranta aniversari i que el grup de treball ha de 
ser per debatre sobretot aquest aniversari. Informa que des de la seva entitat, de 
manera extraoficial, ja han parlat que això s’ha de treballar també des del Consell, 
perquè, per molt que faci l’ICUB, la participació del Consell i de les entitats és molt 
important. En resum, considera que sí que cal un grup de treball, un grup motor, o com 
n’hi vulguin dir, que treballi en aquesta línia conjunta de la celebració del quaranta 
aniversari. 

La senyora Catalina Pallàs i Pico, en nom de l’Associació de Famílies Lesbianes i 
Gais, expressa el seu acord amb el senyor Roqueta i amb el senyor Igual. Manifesta 
que troba a faltar que es visibilitzi la feina que s’està fent, i suggereix posar una 
bandera ben gran a la vista de tothom al casal o al centre de recursos. 
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La presidenta discrepa que s’hagi de fer a l’Eixample, perquè considera que el 
significat és diferent si és fa a l’Eixample o a l’estació de Sants, per exemple, que és 
l’entrada a Barcelona via tren, o a la Rambla, amb un significat més commemoratiu.  

El senyor Joan Sebastià Martí, en nom de la Fundació Enllaç, fa la proposta següent: 
que hi hagi uns espais en què aquests passos de vianants estiguin de manera 
permanent, que seria molt lògic que fos al Gaixample, i altres espais en què es fessin 
amb pintura temporal, i que, en aquest cas, l’Ajuntament lliurés els diferents elements 
de pintura a totes les escoles i que fossin les mateixes escoles que pintessin els 
passos de vianants pròxims a cada una d’elles, la qual cosa podria donar peu que les 
escoles fessin un debat sobre tot això. Comenta que segurament al guionista de Merlí 
també li agradaria aquesta iniciativa. 

El vicepresident considera que és necessari crear el grup, fixar una data i veure amb 
quina freqüència s’han de reunir per poder avançar en aquest tema. 

El senyor Roqueta hi afegeix que caldria enviar-ho a totes les entitats. 

El vicepresident exposa que van participar en una reunió amb Cooperació, a l’Espai 
d’Avinyó, i amb una entitat del Marroc, que venia per part de Novact i del Casal 
Lambda, que desenvolupaven un pla molt interessant d’incidència en el tema LGBT, 
però no directament, sinó a través de treballar el tema de l’heteropatriarcat, el tema de 
gènere, etc., amb uns plantejaments molt interessants. 

En segon lloc, recorda que aquests dies es va fer un comunicat signat per nou entitats 
catalanes per denunciar l’empresonament de dues noies, que van ser alliberades fa 
poc, i que també hi ha un posicionament de l’ONU de fa dos dies. 

En tercer lloc, exposa que aquest mes d’octubre ha hi hagut un canvi de model a la 
Generalitat amb relació al tema de la despatologització i l’atenció, que, en principi, els 
plantejaments públics són molt interessants, fins i tot encoratjadors, però que encara hi 
ha moltes entitats que tenen dubtes de com es durà a terme aquest procés, sobretot 
perquè els plantejaments encara no estan gaire definits. En aquest sentit, creu que el 
Consell hauria d’estar assabentat del que succeeix respecte a aquesta situació per 
poder-ho denunciar si això no es fa realitat. 

Així mateix, en relació amb l’Octubre Trans, informa que la plataforma Transforma la 
Salut va fer un treball en un congrés de psiquiatria a l’Hospital Clínic sobre la disfòria 
de gènere i es va obrir un punt d’informació per als assistents a l’esdeveniment. 

D’altra banda, planteja que és important recordar que en el tema trans hi ha una 
constant mortaldat; que avui mateix, per exemple, ha mort Cristina, la Veneno, a causa 
de la violència de gènere, que no només afecta les dones cis, sinó també les dones 
trans i altres. 
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A continuació, els convida a assistir a unes jornades que farà Acathi, acompanyat de 
CEAR, sobre refugi trans, el 24 de novembre, de nou a les dues de la tarda, en un 
espai encara per definir. 

Finalment, informa que Checkpoint ha fet unes jornades sobre el tema de persones 
que viuen amb el VIH i sobre temes de prevenció. 

El senyor Roqueta exposa que totes les entitats que treballen amb VIH estan 
agrupades en el Comitè Primer de Desembre, format per vint-i-cinc entitats de tot el 
territori català, i que s’ha creat un grup de treball específic per a l’1 de desembre. 
Aclareix que ell personalment no hi assisteix, però sí una persona de la seva entitat.  

Quant a la celebració d’aquest any, informa que hi haurà un estand d’informació a la 
plaça Sant Jaume i diferents activitats, de les quals ja els informarà i els demanarà 
col·laboració. Precisa que aquest any volen treballar sobretot les realitats socials, 
l’estigma relacionat i la serofòbia, perquè cada vegada més, especialment als mitjans, 
el tema del VIH i la sida es redueix a aspectes biomèdics.  

D’altra banda, amb relació al pla, planteja que, com ja han dit altres vegades, hi ha 
indicadors que és molt difícil avaluar i vol saber si s’han treballat més. 

Finalment, pregunta si en l’enquesta de victimització participa alguna universitat o 
algun centre. 

La presidenta concreta que el Departament d’Estudis de l’Ajuntament s’encarrega 
d’elaborar l’enquesta, i que, a més, compta amb l’equip d’estadística. 

El senyor Agustín, en referència amb els indicadors del pla, exposa que és cert que 
n’hi ha molts, que hi ha uns objectius generals i al costat de cada objectiu s’indiquen 
les accions que donen resposta a aquests objectius generals i els indicadors, que són 
quantitatius i qualitatius. Manifesta que s’ha intentat que siguin equilibrats, que alguns 
mesuren quantes accions es fan, per exemple, i en d’altres l’objectiu és mesurar la 
percepció i el grau de satisfacció de les persones amb aquell servei o mesura, per la 
qual cosa s’haurà de fer una enquesta o alguna cosa semblant. 

Tot seguit, explica que van valorar si incloure-hi el que s’ha fet pels partits polítics, que 
és un document de quaranta-cinc pàgines, desglossat en tres grans períodes, que, 
d’alguna manera, també hi és al pla i ho poden passar a les entitats a mesura que ho 
necessitin. Puntualitza que indica què es farà el 2016, 2017, 2018 i 2019, les mesures 
que continuen, les mesures que són permanents, les que són anuals, etc. 

Conclou que s’ha fet un gran esforç i que s’hi han inclòs les aportacions de les entitats; 
creu que els indicadors s’han treballat molt i que s’ha intentat que responguin a les 
expectatives. 

La senyora Marta Cruells, cap de gabinet de Feminismes i LGTBI, sobre l’enquesta de 
victimització, explica com es farà, i diu que serà un qüestionari en línia i que per 
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difondre-la s’utilitzarà la idea de bola de nou, és a dir, s’enviarà a entitats i persones 
concretes perquè aquestes la reenviïn a més persones i entitats. En aquest sentit, els 
comunica que el paper de les entitats del Consell serà molt important per a la 
distribució de l’enquesta, perquè, per llei, en una enquesta general no es pot preguntar 
per l’orientació sexual. 

Per acabar, indica que més endavant ho explicaran amb més detall i que tinguin en 
compte que les entitats del Consell tindran una participació en el procés de l’enquesta. 

La senyora Maria Gas concreta que s’ha d’intentar arribar a un mínim de cinc-centes 
persones entre tots, perquè com més n’aconsegueixin més significativa i diversa serà 
l’enquesta. D’altra banda, puntualitza que és anònima.  

El vicepresident sol·licita que l’enquesta estigui també en castellà i anglès, sobretot 
tenint en compte els refugiats. 

El senyor Roqueta pregunta si se circumscriu a la població de Barcelona. 

La senyora Pallàs exposa que FLG està elaborant una guia per a famílies LGTBI, que 
la tindran enllestida abans de Nadal; que el 17 de novembre faran una jornada de 
treball al nou local, al carrer Marquès d’Argentera, amb representants de les entitats de 
famílies LGTBI d’arreu d’Europa i de l’Estat, i que fa poc han fet les jornades de 
formació a famílies LGTBI –fins fa tres anys les anomenaven castanyada–, amb tallers 
per a adults i per a petits, a les quals han assistit més de dues-centes persones. Així 
mateix, informa que dins del programa «Contes a l’escola» aquest any atendran 
cinquanta-quatre escoles i que han engegat un nou programa d’assessorament 
personal anomenat «Construïm famílies», a través del qual que ja han assessorat més 
de cent persones en tres mesos.  

El senyor Emilio Ruiz Pérez, en nom del Casal Lambda, informa que el 18 de 
novembre, divendres, de 19 a 21 hores, fan una jornada de portes obertes al Casal. 
Aclareix que no és la inauguració, que la inauguració oficial proposen fer-la el 16 de 
desembre a la tarda, però que s’han de posar d’acord amb l’alcaldia i la regidoria. 
Explica que el 8 d’octubre van fer el trasllat i que, a poc a poc, s’ha anat condicionant 
el nou local, però que encara hi ha obres pendents, com ara l’ascensor. Tot i així, 
indica que alguns serveis amb cita prèvia, com l’assessoria psicològica i l’acollida, ja 
es fan al nou local. 

D’altra banda, respecte de la plataforma LGTBI d’entitats de Catalunya, exposa que el 
2 de novembre van aprovar l’admissió de cinc entitats noves i d’un grup, la Fundació 
Enllaç, però que, per problemes jurídics, no pot ser membre de ple dret i tindrà dret a 
veu però no a vot. Comunica que el 19 de novembre fan una assemblea extraordinària 
per presentar les incorporacions i parlar dels objectius de la plataforma per al 2017. 

La presidenta explica, com a idea que es podria incorporar, que a la cultura indígena hi 
ha el huasipichai, que és una festa d’inauguració a la qual tothom aporta alguna cosa. 
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El senyor Joan Sebastià Martí, primer de tot, manifesta que és la primera vegada que 
és al Consell i demana que si per al que exposarà ara aquest no és el lloc adequat, li 
indiquin quin seria el lloc adient.  

Tot seguit, exposa que la setmana passada va estar a Barcelona el jutge àrbitre Jesús 
Tomillero i que s’està procurant que pugui venir a treballar a Barcelona i establir-s’hi. 
Per això, pregunta si, d’alguna manera, el Consell Municipal LGTBI podria donar 
suport, quan es faci la petició a la Federació Catalana de Futbol, a la seva admissió 
perquè pugui treballar a Barcelona. Matisa que realment qui porta aquest tema, qui l’ha 
convidat i tot això és Panteres, però que, com que no hi són, ho exposa ell. 

El vicepresident respon que es pot exposar al Ple i, si hi està d’acord, donar-hi suport. 

La presidenta comenta que el van rebre a l’Ajuntament, ella, l’alcaldessa i Panteres. 

El senyor Roqueta exposa que el 23 de novembre faran la jornada Visibilitat en Positiu, 
que és una matinal de treball a la qual han convidat determinats actors socials 
(entitats, persones de l’Administració, ja sigui autonòmica o local, sindicats, etc.) i 
diferents plataformes per treballar tot el que té a veure amb la serofòbia, una mica per 
conèixer què s’està fent des de diferents actors, poder treballar coses de cara al futur i 
detectar què no s’està fent per recollir una mica l’empenta.  

Remarca que és una jornada oberta a tothom –convida tothom, diu que alguns ja han 
rebut la invitació–, però que és una jornada de treball i, per tant, el que volen és que 
els assistents treballin amb ells, que aportin i col·laborin per fer coses en el futur en un 
tema del qual no es parla gaire, com és el tema de l’estigma de la serofòbia en el 
col·lectiu LGTBI i en els homes que fan sexe amb homes i també bisexuals. 

El vicepresident comunica que, en nom del Consell, va participar en el Consell de 
Benestar Social i remarca que és molt important que altres entitats del Consell, com 
ara Gais Positius o Famílies, pensin a participar en aquest consell, que té grups 
específics, com el de família o el d’infància, i en el qual hi ha entitats que tenen un pes 
molt important a la ciutat, com Càritas o Surt. Considera que és important poder 
participar no només quan es presenten els resultats, sinó en el procés d’elaboració 
d’aquests elements, i que només amb la seva representació això no és possible. 

La senyora Pallàs s’interessa pel tema, però fa palès que no hi donen l’abast. 

El senyor Roqueta reconeix que és un consell important, però que és cert que les 
entitats estan desbordades de feina. A més, creu que tampoc deu ser tan fàcil formar-
hi part, perquè segurament cal fer una sol·licitud i altres tràmits. Finalment, agraeix al 
vicepresident que els representi en aquest consell. 
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En no haver-hi altres assumptes a tractar, la presidenta aixeca la sessió a les 19.45 h.  

 

 

La secretària      Vist i plau 
La presidenta del Consell 
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